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Уперед — за Колумбом!

9 червня стало знаковим для Уж
городського національного уні

верситету, адже обирали ректора. 
Голосували  поновому — на шести ви
борчих дільницях, із 9:00 до 15:00.  Та
ким правом могли скористатися штат
ні науковопедагогічні працівники й 
виборні представники із числа інших 
трудівників закладу та студентства.

Незважаючи на те, що в списку 
кандидатів був тільки один претен
дент — професор Володимир Смолан
ка, — ужнівці свого очільника обира
ли вдруге доволі активно. Скажімо, на 
виборчій дільниці № 3, розташованій 
в основному навчальнолаборатор
ному корпусі на «БАМі», серед філо
логів уже через дві години після по
чатку процедури голосування своїм 
правом волевиявлення скористалася 
більш ніж половина виборців. Надалі 

кількість заповнених бюлетенів в ур
нах тільки зростала. Так, на згаданій 
дільниці в обід голоси віддали 85 від
сотків тих, хто міг це зробити. Висо
кою була відвідуваність дільниць і в 
цілому в університеті. А за даними го
ловної виборчої комісії з проведення 
виборів ректора, оприлюдненими на 
офіційному сайті УжНУ, узяло участь 
1685 осіб із 1884,  внесених до списків, 
а це майже 90 відсотків електорату.

Кандидатуру ж Володимира Смо
ланки підтримали 1615 працівників 
вишу з правом голосу, що становить 
понад 85 % від загальної кількості ви
борців та майже 96 відсотків серед 
тих, хто взяв участь у голосуванні.

Отже, в університеті цілковито до
віряють В.Смоланці як очільникові. 
Вітаємо нашого ректора й бажаємо 
Володимирові Івановичу подальших 

трудових звершень на посаді та, як 
завжди, перебувати на вістрі часу. 

До речі, із новиною про результати 
виборів ректора зійшлися в часі ще дві 
вагомі події. Зокрема, за версією Цент
ру міжнародних проєктів «Євроосвіта», 
який оприлюднив рейтинг вітчизняних 
ЗВО «ТОП200 Україна, 2021», Ужго
родський національний університет 
потрапив до першої п’ятнадцятки, по
сівши 13 місце. До уваги брали чимало 
міжнародних показників — академічну, 
наукововидавничу діяльність, нау
ководослідницькі досягнення, влас
не міжнародну роботу, цитованість 
наукових праць учених вишу, якість 
представлення й популярність закла
ду в усесвітній мережі, а також наукові 
успіхи студентів, навчальнонаукову, 
винахідницьку діяльність (кількість 
отриманих торік патентів працівника

ми університету), привабливість УжНУ 
для абітурієнтів тощо.

А ще сам Володимир Іванович за 
багаторічну й плідну працю та з на
годи ювілею був удостоєний ордена 
«Знак пошани», яким нагородив пре
зидент Української технологічної ака
демії Ігор Половніков (відзнаку вручив 
представник УТА в Закарпатській об
ласті, декан хімічного факультету на
шого вишу, професор Василь Лендєл).

Що ж, маємо привід пишатися й 
оптимістично дивитися в найближче 
майбутнє УжНУ. Його, є переконання, 
В.Смоланка вестиме до нових висот, 
якими б не були труднощі. Тут спрацьо
вує постулат Христофора Колумба: «Ти 
ніколи не перепливеш океан, якщо боя
тимешся втратити берег із видимості».
Володимир ТАРАСЮК, 
«Погляд».

Володимира Смоланку переобрано ректором УжНУ
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П ід час літніх канікул хлоп
ці та дівчата з археологіч

ної школи завітали до Археоло
гічного музею Ужгородського 
національного університету. 

Гості ознайомилися з різно
ма нітними експонатами й уваж
но слухали розповідь керів ника 
відповідного структурного під

розділу, доцента Володимира 
Мойжеса. Він, зокрема, акценту
вав увагу на артефактах кам’яно
го віку нашого краю та пояснив 
присутнім відмінності між ран
німи знаряддями праці.
Сніжана БЕЗКРОВНА, 
студентка
відділення журналістики.

Музей альма-матер 
відвідали учні археологічної школи

Колеги висловлюють співчуття проректорові УжНУ 
Мирославі Лендьел у зв’язку зі смертю її батька — Олек-
сандра Георгійовича Пецкаря.

На факультеті міжнародних економічних відносин 
Ужгородського національного університету відкрили кабінет 
українсько-польської дружби. Це сприятиме поглибленню 
відносин між двома сусідніми народами на території Закарпаття. 
До заходу долучилися проректор нашого вишу Мирослава 
Лендьел, декан факультету міжнародних економічних 
відносин Микола Палінчак, а також консул Генерального 
консульства Республіки Польща у Львові Томаш Коваль, голова 
Закарпатської обласної ради Олексій Петров,  начальник 
управління єврорегіональної співпраці облдержадміністрації 
Олександр Білак, інші запрошені гості.
Сніжана БЕЗКРОВНА, 
студентка відділення журналістики.

В Ужгородському 
міському 
пологовому 
будинку освячено 
меморіальну 
дошку на честь 
видатних лікарів-
гінекологів, 
науковців-
педагогів 
кафедри 
гінекології 
та акушерства 
УжНУ, 
професорів 
Миколи 
Бакшеєва 
(01.05.1911 — 
03.10.1974), 
Михайла Ганича 
(20.05.1931 — 
06.01.2021) 
та доцента Юрія Бобика (28.05.1926 — 05.11.2009). Захід 
приурочили до Дня медичного працівника. Зібралися 
рідні, близькі, колеги, учні вищеназваних шанованих діячів, 
представники власне пологового будинку й духовенства 
Мукачівсько-Карпатської єпархії ПЦУ.

І нформуємо про головні 
аспекти засідання вченої 

ради УжНУ, яке відбулося на
прикінці травня. 

Проректор з адміністратив
ногосподарської роботи Дмит
ро Сойма звітував про діяльність 
за останні сім років. Регулярно 
у виші здійснювали капітальні 
та поточні ремонти навчальних 
корпусів та житлових приміщень, 
на що за період 2015—2020 рр. 
вкладено 106,5 млн грн. Одним зі 
здобутків є збільшення аудитор
ного фонду на понад 4000 м2.

Значну увагу приділили по
ліпшенню умов у гуртожитках: 
за сприяння угорських партне
рів оновили п’ятий та шостий 
поверхи, хол помешкання № 4 
й спортивний майданчик по
руч. З останніх поверхів по
чали ремонтувати коридори, 
санприміщення гуртожитків, 
що на набережній. Також зро
били нові покрівлі й осучас
нили системи водопостачан
ня, водовідведення, пожежної 
сигналізації. До того ж зведено 
3 електричні та 5 газових мо
дульних котелень. На це спря
мували понад 15 млн грн. 

Д.Сойма зазначив: «Пріо
ритетними заходами з мо
дернізації матеріальнотех
нічної бази університету є 
підвищен ня енергоефектив
ності. Із цією метою збудовано 
трансформаторну підстанцію 
потужністю 560 кВА на вули
ці Університетсь кій. Вартість 
ро  біт — 3,7 мільйона гривень. 

Здійс нено поступовий перехід 
на сучасне енергоощадне світ
лодіодне освітлення, зменшено 
споживання реактивної елект
роенергії шляхом установлення 
приладів, які її облікують. На всі 
об’єкти закладу встановлено лі
чильники з модемами зв’язку, що 
погодинно облікують електро
енергію. Інформація надходить 
адмі ністратору. Це дає можли
вість розпочати нові напрямки 
енергозбереження, які індиві
дуально запровадять у кожній 
із будівель вишу».

Варто додати: нині УжНУ бере 
участь у проєкті підвищення 
енергоефективності навчальних 
корпусів (частина проєкту «Вища 
освіта України»). Ініціатива пе
редбачає залучення 4 мільйонів 
євро на проведення капіталь
ного ремонту навчальнола
бораторних корпусів та сту
дентського гуртожитку на 
«БАМі» до 2022 року.

Крім того, уже оголоше
но публічні закупівлі в елект
ронній системі ProZorro для 
встановлення системи соняч
них панелей, теплових насо
сів для обігріву приміщень і 
підігріву води в басейні спор
тивнооздоровчого комплексу 
«Буревісник» у межах проєк
ту «Нові енергетичні рішен
ня в Карпатському регіоні» за 
прог рамою HuSkRoUa (орієн
товна вартість — 11,4 млн грн).

Відтак декан факультету 
здоров’я та фізичного вихо
вання Іван Миронюк окреслив 

навчальну, наукову та вихов
ну діяльність свого підрозділу, 
кредо якого — «життя, рух та 
спілкування без обмежень». 
Нині в складі — чотири кафед
ри: фізичної реабілітації, фі
зичного виховання, основ ме
дицини, наук про здоров’я. 
Також здійснюють післядип
ломну підготовку, функціонує                                                                    
ННЦ «Інститут здоров’я та без
пеки життє діяльності». До під
готовки фахівців долу чаються 
не тільки висококваліфікова
ний колектив факультету, а й 
професори та практики з Ні
меччини, Швейцарії, Литви, 
США та інших країн.

Своєю чергою, в. о. началь
ника Центру інформаційних 
технологій Олексій Куруца 
розповів про впровадження 
в альмаматер електронних 
сервісів, зокрема пов’язаних 
із Google,  сайту елект ронного 
навчання. Торік кількість ко
ристувачів системи Moodle 
зросла до 17 тисяч, що на по
над 80 % більше  порівняно з 
2017 р. Розвиткові онлайнсер
вісів посприяла й коронавірус
на криза, а університет зміг 
сповна забезпечити дистан
ційний навчальний процес. 
Альмаматер продовжуватиме 
розширення мережі «WiFi», 
роз виватиме елект ронний ре
позитарій науко вих публіка
цій для зростання рейтингу 
ужнівсь ких авторів у світовій 
академічній спільноті.

До того ж учена рада розгля

нула атестаційні та конкурсні 
справи. Серед іншого: затвер
джено вартість оплати за на
вчання на черговий навчальний 
рік, зміни до Правил прийому в 
2021 р., уточнено теми дисер
таційних досліджень.

***
Під час червневого засідання 

вченої ради УжНУ делегати під
тримали висунення в. о. ректора, 
професора Володимира Смо
ланки на вакансію членакорес
пондента Національної академії 
медичних наук України зі спе
ціальності «Нейрохірургія» (від
ділення клінічної медицини).

Було оголошено переможців 
конкурсу «Краща монографія 
2020 року». Серед природни
чих наук першість здобула пра
ця «Copper and Silver Containing 
Superionic Conductors: Prepara
tion, Structure and Physical 
Properties / Міде та срібловміс
ні суперіонні провідники: при
готування, структура та фізичні 
властивості». Монографію І.Сту
деняк зі словацьким колегою 
В.Ліси видали в Кошице. Друге 
місце в конкурсі мають В.Русин, 
В.Корсак, І.Кополовець, П.Берек 
за «Хірургію гілок дуги аорти».

Ізпоміж монографій гумані
тарного спрямування тріумфу
вала «Українська грекокато
лицька церква: минуле і сучасне» 
(автори М.Вегеш, Н.КонцурКа
рабінович, В.Марчук, М.Палінчак, 
Я.Голонич). «Срібло» розділили 
«Абревіатури в латинській мові» 
М.Ухаль та «Історія України: Се

рія 1. Долітописна історія: моно
графія у 4х томах» С.Федаки. 
«Бронзовими» призерами стали 
три праці: «Четверте покоління 
прав людини: особливості пра
вового регулювання, проблеми 
та перспективи розвитку в сфері 
охорони здоров’я» (за загальною 
редакцією С.Булеци, М.Мен
джул), «The Chinese threat in the 
modern international economic 
relations (socialeconomic view) 
(М.Палінчак, М.Король, Ян Го
лонік, О.Посипанко), «Замки За
карпаття: від Боржави до Тиси 
(оборонні споруди на Соляному 
Шляху) (І.Прохненко, М.Жилен
ко, В.Мойжес). Усіх ужнівських 
авторів відзначили преміями. 
Науковці продовжують трудити
ся, тож учена рада рекомендува
ла до друку нові видання.

Крім того, під час цього 
засідання затвердили ліміт 
стипендіатів на призначен
ня академічних стипендій на 
липень—серпень 2021 р. та 
перший семестр 2021/2022 на
вчального року. Виплати от
римуватимуть 45 % контингенту 
студентів«державників». Та кож 
затвердили кандидатів на при
значення іменних стипендій 
здобувачам фаху за результа
тами літньої сесії. 

Прийнявши низку рішень, 
учена рада вирушила на кані
кули. Тож про результати чер
гового засідання повідомимо 
вже восени.
Ольга БРАЙЛЯН,
магістр журналістики.

М икола Вегеш та Анна Ча
варга опублікували мо но

графію «В обороні Карпатської 
України: КарпатоУк раїнська 
дер жава та світове українство 
(1938—1939)». 

Історія становлення й роз
витку КарпатоУкраїнської 
дер  жави впродовж жовтня 
1938 — берез  ня 1939 рр., участь 
українців Східної Галичини в 
обороні Карпатської України, 
усебічна підтримка національно
визволь ної боротьби закар
патських україн ців світовими 
українськими організаціями — ці 
питання об’єд нані однією те
мою та висвітлені в пропоно
ваній науковій праці. Автори 
досліджують окремі аспекти 
становлення державної служ
би Карпатської України через 
призму українськочехосло
вацьких відносин. У виданні 
відображено славетні й тра
гічні сторінки історії націо
нальновизвольних змагань 
закарпатсь ких українців напе
редодні Другої світової війни. 

Монографія є важливою, 
адже йдеться про історію краю, 
яку не слід забувати, а навпа
ки, пам’ятати та шанувати. Тож 
приємно, що героїчні сторінки 
минулого закарбовані для при
йдешніх поколінь на паперових 
аркушах нового видання.
Сніжана БЕЗКРОВНА, 
студентка 
відділення журналістики.

На вчених радах

Монографія від 
науковців УжНУ
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І нформуємо абітурієнтів на 
основі повної загальної се

ред ньої освіти про те, що 
24 червня 2021 року розпоча
лася реєстрація вступників на 
основі ПЗСО для:

— складання вступних іспитів;
— проходження творчих кон

курсів.
Для того, щоб мати можли

вість подати заяву, необхідно 
зареєструватися за покликан
ням https://vstup.uzhnu.edu.
ua/users/sign_up, використо
вуючи електронну адресу в 
поштовій службі Gmail, та під

твердити обліковий запис.
Докладно про реєстрацію — 

за покликаннями на офіцій
ному сайті УжНУ:

— реєстрація для складання 
вступних іспитів;

— реєстрація для прохо
дження творчого конкурсу.

Також нагадуємо, що ство
рення електронних кабінетів 
буде можливим із першого 
липня, а подача заяв в елект
ронній або паперовій формах 
триватиме з 14 до 23 липня.
Приймальна комісія 
ДВНЗ «УжНУ».

24 червня розпочалася реєстрація 
для участі у вступних іспитах та творчих 
конкурсах вступників на основі ПЗСО
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Любов — це… УжНУ!

Надпис «конференцзал» на 
2 поверсі ректорату завжди був 
орієнтиром для батьків, друзів, 
котрі поспішали вітати випуск
ників; зрештою, ті, хто чимчи
кував туди по свій омріяний 
диплом; чи ж просто, кого під
тискав у метушливих буднях 
час у необхідності прибути на 
«велику» вчену раду. Усі, ма
буть, пам’ятають, темне примі
щення, де зробити фото когось 
зі сцени чи глядачів на теле
фон — варіант, коли одразу під
писуєшся під заявою «невдала 
спроба». А хто зручно вмощу
вався на задніх рядах, міг по
трапити на німе кіно. Тепер 
усе поіншому!  

…Звичайний червневий чет
вер. Напередодні Дня журна
ліста. Уже за пів години до уро
чистостей зал майже повний. І 
переважно в рядах — випускники 
УжНУ. Їх запросили на презента
цію документальної стрічки. «Бо
нус» поки в таємниці :). «Зручні 
крісла, світлісвітлі…», «ого, яке 
освітлення!», «як приємно тут 
опинитися!», «о! Шумицька — як 
завжди, у чудовій формі, світла 
така!», «не знаєш, що за фільм?», 
«давно не бачились! Благо, уже 
можемо зустрітися наживо!» 
Так і не помічаєш: на сцені за
ступник декана філфаку Олег 
Хававчак розпочинає свято. За
прошує до слова «людину, за 
кот рою хочеться йти», — ректора 
Володимира Смоланку. Пам’ята
ти іс торію й міцно, мов батька, 
тримати за руку модерність — 
корот ко про стиль повсяк

денного життя альмаматер. 
…Інтрига про фільм витри

мана до останньої секунди. Хто 
головний герой, хто озвучував 
кінострічку? Усе — під грифом 
«секретно»! І ось перші кад
ри… Та фундаментальні сло
ва професора Івана Мешка (на 
96 році життя!): «Якщо ґлобаль
но оцінювати, то в Закарпатті і 
по сьогоднішній день немає 
установи, немає закладу, немає 
підприємства, немає орґаніза
ції, немає події, яка може стати 
поруч з Ужгородським націо
нальним університетом».  

У темній залі з романтичним 
освітленням (на час перегляду; 
ну що ж, справжній кінотеатр!) 
усвідомлюю: я — в уявній капсу
лі часу, де закодовані симво
ли тривалістю в понад 75 років. 
Тоді не вистачало підручників, 
були проблеми із житлом, опа
люванням… Тепер через каран
тин бракувало можливостей для 
безпосереднього спілкування. 
Декан філологічного факультету 
Галина Шумицька окремо роз
повіла: «Якийсь такий дивний 
збіг. Ми, коли читали історичні 
матеріа ли, то бачили: 75 років 
тому ніяк не вдавалося розпо
чати навчальний рік. Перекла
дали його в силу тих чи інших 
обставин, тому що не дозволяли 
умови. А нині ректор кілька ра
зів відтерміновував святкування 
ювілею університету у зв’язку з 
тими реа ліями, які мали ми». 

70 літ тому у виші вручали 
дип ломи першим випускникам. 
Їх тоді нараховувалося більш 

ніж 60. Нині ж — тисячі. Колись 
в УжДУ навчалися переважно ви
хідці із Закарпаття,  сьогодні — із 
різних куточків світу. І діагоналі 
доль усіх у різні часи таки пере
тинаються в одній точці спіль
ного університетського виміру.  
Група творців фільму — праців
ники Медіацентру. Докумен
тальна стрічка особлива тим, 
що її експерти — ті, хто знає й 
відчуває історію альмаматер. 
«Вони (герої фільму — прим. 
авт.) розповідали з душею. Була 
вражена: у центрі їхніх розпові
дей справді — університет! Не 
«я», а університет і люди, із яки
ми я працював  та працюю. Тобто 
основним концептом нашо
го фільму є альмаматер», — 
твердить Г.Шумицька.

Документальна стрічка на
повнена затишком… Тим самим 
університетським затишком, 
який можна відчути крізь 
роки. І споглядати історію 
вишу через напівпрозорі скель
ця. Серед тих, хто працював над 
графікою фільму, — доцент ка
федри журналістики Леся Гич
ко. Поділилася ексклюзивним 
мистецьким тлумаченням: «Ми 
всі любимо слухати історію. І цю 
історію треба подати напівпро
зоро. Тобто ми дивимося крізь 
роки, як розвивався університет. 
Це може бути названо фільтрами 
чи ще чимось… Здається, є певна 
перепона, але насправді — ні. Це 
те, крізь що ми дивимося. Тому 

у фільмі використано ефект на
кладання напівпрозорих ске
лець. Проте скельця не прості, 
вони утворюють логотип УжНУ. 
Тобто все, що задіяно в нашій іс
торії, ми постаралися втілити в 
графічному виконанні».

Назва стрічки — «Ужгородсь
кий університет — у поступі 
до визнання». Якщо коротко, 
то вона про те, як альмама
тер ставала собою нинішньою. 
Спершу — загальнодержавно
го значення, а нині — солідною 
міжнародною навчальнонау
ковою інституцією. Докумен
тальна стрічка — частина свят
кування 75 річниці університету 
(перенесеної через карантин). 

Обличчя й голос фільму — 
Володимир Смоланка. Ректор 
зізнається:  «Символічно, що 
презентуємо фільм у вже онов
леному залі. Так демонструємо 
й наше бажання постійно бути 
прогресивними. Певною мірою 
це приміщення й знаменує від
повідний процес». 

Отож про залу… Раніше помі
щалося понад 600 крісел. Тепер 
кількість менша, утім, сидіння 
ширші, зручніші та м’якші. Ще 
одна суттєва новація — акусти
ка. Повністю оновлені стіни: за
мінені на звукопоглинальні. 

У такому новому приміщен
ні отримали й перші нагоро
ди (це, власне, той «бонус» до 
перегляду фільму!) випускни
кимедійники з нагоди профе

сійного свята. Серед відзначе
них, до прикладу, Роман Сов’як, 
нині автор і ведучий програ
ми «У мережі» на  телеканалі 
ТV21 Ungvár. Журналіст конс
татує: «Університет — знач
на частина міста. Вдумайтеся: 
чотирнадцять тисяч студентів, 
«плюс» викладачі. Тобто це 
10—15 % жителів. Відповідно ці 
люди впливають на наше жит
тя.  А ще експертне середови
ще — тільки у нашому закладі. 
Тож ужнівці й стають героями 
моєї програми зокрема. Узага
лі виш — те місце, від якого не 
можеш відкараскатися вже ні
коли. Це твоя альмаматер. Бу
деш переживати всі злети й па
діння зі своїм університетом». 

УжНУ, своєю чергою, теж пе
реживає всі злети та падіння сво
їх дітейвипускників. Це така собі 
взаємна турбота. Студентські 
спогади — спосіб зігріти душу, що 
не має терміну придатності. Виш 
годує знаннями все життя й на
вчає готувати на кухні професій
ного вдосконалення самостійно. 
Правда, ви здогадуєтеся: усе ви
щеперераховане (уміння вияв
ляти турботу, зокрема зігрівати, 
годувати) — це… сигнал, що пере
дається від університету до всіх, 
хто з ним пов’язаний, через вай
фай із простим, водночас безмір
но глибоким паролем — «любов».  
Ви вже приєдналися, еге ж?!.
Мирослава ГАРАЗДІЙ, 
«Погляд».

…Мокрі сходи із запахом щойно помитої водою дошки 
з крейдою (бо тут завжди чисто!) Поспішливий стукіт 
вишуканих жіночих підборів, виважений — елегантних 
чоловічих мештів, а нині дедалі частіше — швидкий, 
зручний, тихий рух кросівок чи кедів. Кожен крок відлунює 
в серцях ритмом серця, яке колись чи тепер навіки 
воєдино з Ним. Принаймні я, одна з тисяч народжених 
у Ньому з чітко окресленою власною самістю, запам’ятаю 
Його за цим описом. . . Його, котрого звемо надто просто; 
однак у формі тих чотирьох літер відомої 
до найпотаємніших куточків душі абревіатури — УжНУ — 
відчуваємо… себе — такими, якими стали нині. У вас теж 
щось «ойкнуло» усередині? Тоді гайда читати далі: крізь 
шепіт звукопоглинальних стін та перегляд одного фільму!    

Журналістів альма-матер нагородили  в області до професійного свята
Д о Дня журналіста за сум

лінну працю  та вагомий 
внесок у розвиток медіасфери 
нашого краю голова обласної 
державної адміністрації Ана
толій Полосков  вручив подя
ку Юрію Бідзілі, професоро
ві, доктору наук із соціальних 

комунікацій, завідувачеві ка
федри журналістики філоло
гічного факультету; почесну 
грамоту — Віталію Завадяку, за
ступникові головного редакто
ра Медіацентру УжНУ, викла
дачу кафед ри журналістики; 
Вікторії Кенідрі, журналістці 

Медіацентру УжНУ, голові сту
дентської ради альмаматер. 
Крім того, за сумлінну творчу 
працю, активну громадянську 
позицію, високий професіона
лізм із нагоди Дня журналіс
та від Закарпатської обласної 
ради виконувач обов’язків го

лови ради Андрій Шекета на
городив подякою Володимира 
Тарасюка, головного редакто
ра газети «Погляд», спортивно
го оглядача «Телерадіокомпанії 
Даніо»; та Мирославу Гараздій, 
кореспондентку «Телерадіоком
панії Даніо», коректорку уні

верситетської газети «Погляд». 
Вітаємо представників від

ділення журналістики, нашої 
газети з нагородами та всіх 
медійників із професійним 
святом!
Тетяна ЛЕСЮК, 
«Погляд».
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« Якщо 
воло

дієте знан
ням, дай
те іншим 
запалити 
від нього 
світильни
ки», — пе
реконував 
англійсь
кий істо
рик Томас Фуллер. Уже 55 років 
заслужений діяч науки й техніки 
України, доктор фізикомате
матичних наук, професор, за
сновник географічного факуль
тету УжНУ, нинішній завідувач 
кафедри фізичної географії та 
раціонального природокористу
вання Степан Поп передає світ
ло сотням послідовників. При
тому вчить любити рідну землю. 
У 2019 році дослідник видав 
книжку про свою батьківщи
ну — «Рокосово — найдрев
ніше поселення над Тисою», 
що стала однією з найкращих 
у конкурсі підручників та на
вчальних посібників альмама
тер2020. На прикладі цього 
видання й загалом дослідниць
кої діяльності говоримо зі Сте
паном Степановичем про спе
цифіку наукової праці.

— В інтернет-джерелах за-
значено: Ви є автором і спів-
автором понад 400 наукових 
статей, 7 винаходів і патентів…

— Інформація про кількість 
опублікованих мною науко
вих, навчальнометодичних, 
монографічних матеріалів та 
винаходів, яка за весь час нау
ковопедагогічної діяльності є 
дійсно значною, уважаю, не є 
актуальною, хіба що для певних 
рейтингів. Дотепер не публіку
вав жодних особистих бібліогра
фічних видань, як це прийнято, 
до ювілеїв. У вузькопрофесійній 
діяльності наукова спільнота 
добре знає, хто чого досягнув, і  
кількість — не головний показ
ник роботи. Суспільство біль
ше цікавить, що ми робимо для 
розвитку Закарпаття, покращен
ня життя краян. Тому про мою 
діяль ність як фізика знають пе
реважно фізики, а про громадсь
ку та організаційну складові в 
галузях екології, раціонально
го природокористування та 
розвитку й становлення гео
графічної науки і освіти на За
карпатті — чимало краян. І це 

нормально. Адже результати 
тривалої наукової діяльності у 
сфері, до прикладу, фізики, до
дали дещицю до науковотех
нічного прогресу загалом, на
приклад, до покращення якості 
пристроїв електроніки. 

— Як би охарактеризували 
коло Ваших наукових зацікав-
лень?

— Останні 30 років моя робо
та була зосереджена на регіо
нальних проблемах. Спочатку, у 
1990ому долучився до відповід
ної діяльності як голова постій
ної депутатської комісії облради 
з питань екології та раціональ
ного природокористування; че
рез кілька років додалося турбот 
зі створення Закарпатського 
екологовиробничого центру 
(і керівництво ним). Згодом, у 
2004 році, я ініціював та реалізу
вав проєкт із відкриття геогра
фічного факультету, і УжНУ став 
повноцінним класичним вишем, 
у якому готують фахівців з усіх 
природничих спеціальностей. 
Без перебільшення зазначу, що 
якби тоді мене не підтримали на 
всіх рівнях: від ректорів (які змі
нювалися щороку) до міністра, то 
географічного факультету в нас 
не було б і сьогодні…

— Значний внесок Ви зро-
били й численним науковим 
доробком, про що йшлося 
вище. А тепер ось конкретно: 
візьмемо книжку «Рокосово — 

найдревніше поселення над 
Тисою». Як довго працювали 
над її створенням? 

— Над виданням про село 
Рокосово, на полях якого по
лягли січові стрільці, боронячи 
Карпатську Україну, почав пра
цювати ще 2014 року. Розпочав 
із вивчення цікавих матеріалів 
у Науковій бібліотеці УжНУ, за
лучаючи й студентівгеографів. 
Потім шукав джерельну базу в 
обласному архіві, зокрема в бе
регівському його відділі. Очіку
вав видати книжку в 2016ому, 
але цього не сталося через від
сутність коштів. Утім, такі реалії 
посприяли продовженню ви
вчення іншої джерельної інфор
мації. Удалося знайти ще чимало 
нових цікавих матеріалів, по
знайомитися в Національному 
археологічному музеї НАН Ук
ра  їни зі знахідками артефактів 
раннього палеоліту поблизу Ро
косова, разом із головою села 
отримати в 2019 році грант на 
створення туристичного марш
руту до стоянок первісної лю
дини та видати працю з кольо
ровими ілюстраціями. Вона була 
здана до друку в кінці того ж 
року, а її підготовка з перервами 
тривала майже 5 літ.

— Згадане видання — про 
Ваше рідне село. Коли і як ви-
никла ідея праці?

— Задум книжки про село, 
де народився, минули моє 

дитинст во і юність, здобув се
редню освіту, виник після того, 
як побачили світ дві книжки 
про Рокосово, написані вчи
телями школи. Їм не вдалося 
виконати необхідні істори
кокраєзнавчі дослідження й 
зробити комплексний опис іс
торії й становлення цього слав
ного місця над Тисою, де посе
лилася первісна людина понад 
мільйон років тому. Я мав таку 
можливість і зрозумів: повинен 
це зробити для наступних по
колінь односельців.

— Звідки взагалі черпаєте 
ідеї для статей, видань?

— У процесі постійної науко
вої роботи, спілкування з різни
ми особистостями на наукових 
форумах, критичного осмис
лення того, що відбувається 
навколо нас, у країні, світі зага
лом. Важливо також, наскільки 
твоє бачення процесів та подій 
цікавить інших, чи звертають
ся до тебе з проханням надати 
певні послуги, консультації.

— Які б етапи підготовки 
монографії виокремили?

— Якщо йдеться про останню 
працю, завершальна підготовка 
видання була найбільш насиче
ною та плідною. Адже, отримав
ши грант на створення маркова
ного туристичного маршруту та 
книжки, мав одночасно готувати 
самостійно макет, їздити в село 
для прокладання маршруту, го
тувати до нього матеріа ли для 
інформаційних стендів, потім 
допомогти промаркувати й уста
новити їх. На початку 2020 року 
вдалося презентувати книжку на 
малій батьківщині. Хустська те
лекомпанія підготувала сюжет. 
В Ужгороді організувати анон
совану презентацію в обласній 
бібліотеці завадив локдаун.

— Ви є автором як 
 одноосі   б   них, так і колективних 
наукових праць. Чим робота 
над останніми відрізняється 
від індивідуальної? 

— Маю досвід підготовки 
колективних видань, таких як 
монографії, збірники наукових 
праць та як головний редактор 
«Вісника Ужгородського універ
ситету. Серія Географія. Геодезія. 
Природокористування». Самому 
працювати легше — однозначно. 
Розподілити завдання між вико
навцями також не складно, коли 
є чітке уявлення про формат та 
сутність видання. Однак кожний 

виконавець має індивідуальний 
стиль викладу матеріа лу. Відпо
відно загальна редакція може 
вимагати кропіткої праці для 
надання їй досконалості та усу
нення помилок, забезпечення 
точності покликань на викорис
тані джерела, рівноцінності 
ілюстративних, зокрема й кар
тографічних матеріалів. Краще 
залучати відповідних фахівців 
для вичитування та в цілому 
коректури тексту, однак це 
потребує додаткових коштів, 
яких завжди не вистачає.

— Щороку в університеті 
збільшується кількість аспі-
рантів, і нині їх понад 600. Що 
порадите молодим науков-
цям, які готують дисертаційні 
дослідження?

— Насамперед виконати на
лежно дослідження з обраної 
проблематики й здобути нові 
знання. Відтак опублікувати їх та 
апробувати на форумах з участю 
вузькопрофільних фахівців, котрі 
звернуть увагу на упущення або 
цінності, що залишилися поза 
увагою автора. Тоді, проаналі
зувавши наукову та практичну 
значущості власних здобутків, 
сформувати зміст праці в час
тині оригінальних результатів, 
тобто визначити, у якому розділі 
й параграфі викласти, проілюст
рувати ті чи інші важливі ре
зультати досліджень. У процесі 
написання обов’язково настає 
поглиблене розуміння й потреба 
з логічних міркувань щось пере
ставити з одного розділу в інший. 
Перший із них у дисертаційному 
дослідженні здебільшого при
свячують аналізу результатів 
праць попередників, котрі роз
робляли певну проблематику, 
і методології досліджень. Таку 
частину можна писати раніше за 
оригінальні розділи. Однак при 
завершенні дисертації потрібно 
доопрацювати цей аналітичний 
розділ, ураховуючи вже описані 
власні результати досліджень під 
кутом зору порівняльного ана
лізу, уточнення формулювання 
новизни й практичної цінності 
результатів. А головне в науці — 
виконувати не дисертацію, а 
власне наукову роботу, що при
зведе до таких підсумків, які буде 
легко оформити в конкретний 
завершений здобуток і захистити 
на здобуття доктора філософії.  
Ольга БРАЙЛЯН,
магістр журналістики.

Степан Поп: «Головне в науці — виконувати не дисертацію, 
а власне наукову роботу…»     

Ц ьогоріч акцент свята Дня 
Європи зпоміж іншого 

фокусувався на національних 
стравах.  Французькі круасани, 
румунська мамалига, польські 
пироги з найрізноманітніши
ми начинками тощо — усім 
цим можна було поласувати на 
Теат ральній площі в Ужгороді. 

Смачне свято організувала 
Закарпатська обласна державна 
адміністрація. Зрозуміло, сту
денти, які вивчають польсь ку, 
угорську, словацьку, румунську 
мови та культури на філологіч
ному факультеті й учні польсь
комовної Ужгородської шко
ли № 5, не оминули згаданого 
заходу. Ба більше, виконували 
благородну місію. Молодь ви
явила ініціативу, аби виручені 
кошти віддати на лікування сту
дентки географічного факуль

тету, у котрої виявили онколо
гічне захворювання. «Байдужих 
не було. Ми просили пожерт
вувати хоч би 15 гривень, але ба
гато відвідувачів дарували і по 
50, і по 100, і навіть по 200 гри
вень. Ми були розчулені, дя
куємо всім, хто відгукнувся й 
став благодійником», — роз
повідає НіколеттЕмілія Мар
ко, першокурсниця кафедри 
слов’янсь кої філології та світо
вої літератури філологічного 
факультету УжНУ.

На площі влаштували віктори
ну на знання європейської куль
тури. Хто правильно відповів на 
запитання про життя в Європі, 
той отримував приз — пряник із 
зображенням карти європейсь
кого континенту. 

«У розставлених наметах 
охочих пригощали національ

ними стравами: угорськими 
ковбасками, італійською піцою, 
українськими варениками із 
салом. Наша ятка — Польща — 
пропонувала польські пироги 
з вишнею, зі сметаною та го
ріховою присипкою. Ми пе
реживали, чи сподобається, 
але даремно: страва йшла «на 
ура» — смакувала і малим, і 
дорослим», — поділилася вра
женнями Н.Е.Марко. 

Крім того, відвідувачі в кож
ному з наметів могли перегля
нути буклети про ту чи іншу 
краї ни (перераховано, примі
ром, десять унікальних фактів, 
фірмові національні страви). І 
в цілому свято запам’яталося й 
подарувало приємні враження 
ще не на один день. 
Тетяна ЛЕСЮК,
«Погляд». 

День Європи, національна кухня й студенти-полоністи УжНУ
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У когорті професорсь ко
викладацького складу 

історичного факультету Ужго
родського державного (тепер 
національного) університету 
почесне місце посідає канди
дат історичних наук, доцент 
В.Неточаєв. Він належав до 
того покоління, якому випала 
непроста доля.

Володимир Іванович наро
дився 27 червня 1911 року в Киє
ві. Був позашлюбною дитиною 
земського лікаря Катерини Не
точаєвої. Через два роки вона 
померла від тифу, і вихованням 
онука займалася бабуся Кате
рина Іванівна. У 1920 р. хлоп
чина переїздить до містечка 
Вахнівка, що на Вінниччині, до 
родини дядька Дмитра, який 
працював суддею. Але й тут не 
відчувалося любові до дитини. 
Володимир упродовж п’яти ро
ків був пастушком у заможних 
селян навколишніх сіл. 

Світлими в долі стали 1925—
1928 роки, коли В.Неточаєв 
мешкав у дитячому будинку 
(Вінниця, Тиврово). Тут мав дах 
над головою, їжу й можливість 
відвідувати школу. Згодом 
вступив до Вороновицького 
технікуму механізації сільсь
кого господарства й після за
кінчення в 1932ому працював 
механіком із ремонту трак
торів різних МТС Вінницької 
області. Паралельно завершив  
10 клас Вінницької середньої 
школи для дорослих.

У 1938 році був зарахований 
студентом історичного фа
культету Київського держав
ного університету. До початку 
Великої Вітчизняної війни за
кінчив три курси. Напад на
цистської Німеччини на СРСР 
зруйнував плани мільйонів 
людей, прагнення Володими

ра Неточаєва — зокрема. Однак 
він не відмовився від мрії ста
ти дипломованим істориком 
(цьому сприяло й те, що ще в 
1938 р. через проблеми із зором 
юнака зняли з військового об
ліку). У грудні 1941ого добрав
ся до КзилОрди (Казахська 
РСР), де функціонував Об’єд
наний український державний 
університет. В.Неточаєва по
новили серед студентів; упро
довж січня—серпня 1942 року 
опанував програму 4 й 5 курсів, 
склав державні іспити й отри
мав дип лом із відзнакою. Піс
ля закінчення вишу деякий час 
викладав історію в КзилОр
динській середній школі, а в 
жовтні 1942 р. став аспірантом 
вищеназваного університету.

Однак уже в лютому                          
1943ого В.Неточаєва понови
ли на військовому обліку, а в 
липні того ж року мобілізували 
до лав Червоної армії. Спочат
ку був комсоргом роти. Потім, 
у травні 1944 р., закінчив курси 
радистів. Для подальшого про
ходження служби направили 
в 538ий окремий батальйон 
зв’язку 95ої стрілецької диві
зії (спочатку вона перебувала в 
складі 2ого, згодом 1ого Біло
руських фронтів). Брав участь 
у визволенні Білорусі, Польщі, 
Німеччини. За добросовісне 
виконання обов’язків, що ви
явилися в забезпеченні надій
ного радіозв’язку між окремими 
військовими підрозділами, був 
нагороджений 4 медалями — 
«За відвагу», «За перемогу над 
Німеччиною у Великій Вітчиз
няній війні 1941—1945 рр.», «За 
взяття Берліна», «За визволення 
Варшави». З армії демобілізува
ли в серпні 1945 р.

В.Неточаєв поновився в ас
пірантурі Київського універси
тету ім. Тараса Шевченка, яку 
закінчив у 1947ому. Відтак рік 
пропрацював на посаді асис
тента кафедри історії України 
цього вишу. У вересні 1948 р. 
був переведений на роботу до 
Ужгородського державного уні
верситету, де працював стар
шим викладачем (1948—1953) 
та доцентом (1953—1961) ка
федри історії СРСР. У серпні 
1961 року звільнили з посади 
«як необраного за конкурсом». 
Відтак перейшов на роботу до 
Закарпатської обласної бібліо
теки, де працював бібліографом 
(1961—1968), а останній (1968) 
рік — старшим бібліографом. 

Якщо говорити про наукові 
здобутки Володимира Неточає

ва, то слід сказати, що його до
робок у кількісному вимірі є 
невеликим, але виріз няється 
неабиякою сумлінністю до
слідника. Основна проблема, 
роботу над якою розпочав ще 
аспірантом, був селянський рух 
на українських землях кінця 
XVI — першої чверті XVII сто
літь. Під керівництвом профе
сора М.Петровського моло
дий науковець зробив чимало. 
Ґрунтовно опрацював опублі
ковані документи й літерату
ру, а також багато часу провів 
у Центральному державному 
історичному архіві (Київ) та в 
Центральному державному ар
хіві давніх актів (Москва).

У дисертаційному досліджен
ні та публікаціях історик глибо
ко розкрив чимало актуальних 
проблем, а саме: 1) виокремив 
особливості розвитку феодаль
нокріпосницьких від носин на 
окремих українських землях; 
2)  охарактеризував стани й кла
си в період, який досліджував;           
3) показав форми антифеодаль
ної боротьби селянства в зазна
чений час. При цьому звернув 
увагу на соціальну диференціа
цію серед повсталих, що дуже 
часто призводила до їхнього роз
колу та поразок. Додам: канди
датську дисертацію «Селянський 
рух на Україні в кінці XVI і в 1ій 
чверті XVII століття»  В.Неточаєв 
захистив 16 травня 1952 року. Але 
науковий ступінь кандидата істо
ричних наук досліднику прису
дили тільки 8 червня 1953 року; 
це могло свідчити про те, що фа
хівець став «чужим» серед своїх. 
Так і виявилося згодом.

Зазначу: проблеми із захис
том кандидатської дисертації 
не відбили в колеги бажання 
займатися наукою. Мені не 
вдалося з’ясувати назву його 
нової теми. Проте, гадаю, вона 
могла звучати приблизно так: 
«Закарпаття в другій половині 
ХІХ — на початку ХХ ст.» Таке 
припущення виникло після 
ознайомлення з публікаціями 
Володимира Івановича, що по
бачили світ після 1952 року. У 
них автор розкриває такі пи
тання: територія, населення й 
міста Закарпаття; колоніаль
на політика угорського уря
ду; формування робітничого 
класу; посилення боротьби 
закарпатських трудящих під 
впливом першої російської 
революції; Закарпаття в роки 
Першої світової війни; діяль
ність Рад у краї в 1919 році 
тощо. В одній із заяв В.Нето

чаєв згадував: значну допо
могу в наукових пошуках на
давав доцент М.Лелекач. А 
сам дослідник інтенсивно ви
вчав угорську й чеську мови. 
Тут же зазначав: докторську 
дисертацію завершить у ви
значений термін (ішлося, 
очевидно, про 1960 рік). Але 
цього не хотіли допустити 
окремі колегинедруги. 

Доноси, наклепи та безпід
ставні звинувачення розпоча
лися з новою силою. Серед го
ловних «зауваг»: зі змісту статей 
«не видно політичного обличчя 
автора», «під ними може під
писатися навіть представник 
буржуазії», «автор виправдовує 
і вихваляє Бращайків (учас
ників національновизволь
них змагань закарпатців у 
1930х роках)». Завідувач ка
федри «зробив» висновок, що 
«Неточаєв не лише наклепник, 
шантажист, але й виношує пев
ні провокаційні задуми та, пев
но, перебуває у змові з ворожи
ми елементами», «у Неточаєва 
склалася система антипартій
них поглядів і… він випадкова 
людина у нашій партії». Зро
зуміло, після цього думати про 
захист докторської дисертації 
було нереально. Тому Володи
мир Іванович змушений зали
шити університет. Стає бібліо
графом обласної бібліотеки.

В.Неточаєв зазнавав пере
слідувань не тільки як науко
вець, а і як педагог вищої шко
ли. Незважаючи на те, що на 
високому фаховому рівні ви
кладав нормативні курси «Іс
торія України», «Історіографія» 
і «Джерелознавство», Володи
мира Івановича регулярно по
вчали знавці «Короткого курсу 
ВКП (б)». Проб леми почалися 
в 1951—1952 навчальному році, 
коли висунули претензії до 
викладу теми «Визвольна вій
на українського народу 1648—    
1654 років і возз’єднання України 
з Росією». На думку «критиків», 
Володимир Іванович «не роз
крив національновизволь
ного характеру боротьби ук
раїнського народу і в зв’язку з 
цим неправильно дав харак
теристику діяльності Богдана 
Хмельницького, глибоко не 
розкрив боротьби українсь кого 
народу проти іноземних за
гарбників, боротьби селянства 
проти феодалізму». Інші «пре
тензії»: «глибоко не вникає в 
життя групи.., не знає життя і 
інтересів… дружнього бойового 
активу… Не перебудував своєї 

роботи… і після того, коли була 
уже викрита і засуджена воро
жа діяльність Кушніра.., а також 
неправильна поведінка з боку 
деяких студентів цього (п’ято
го. — прим. авт.) курсу». Наслід
ком постійних цькувань стало те, 
що прекрасний педагог, який 
вкладав душу в навчальнови
ховний процес, для якого здо
бувачі фаху були, наче рідними 
дітьми (своєї сім’ї не мав), не 
був обраний за конкурсом на 
обійману посаду й фактично 
вигнаний з університету. До 
речі, доцент Леонід Коваленко 
написав заяву й звільнився з 
роботи, виявивши солідарність 
із Володимиром Івановичем.

Коротко ще згадаю про робо
ту В.Неточаєва в Закарпатсь кій 
обласній бібліотеці (нині — За
карпатська обласна універсаль
на наукова бібліотека імені 
Федора Потушняка). Зрозумі
ло: науковець був ображений 
і принижений партійними 
функціонерами. Але при цьому 
не озлився. Поводився спокій
но, толерантно, гідно. Любив та 
поважав колег. Перебуваючи на 
посаді бібліографа, добросо
вісно виконував покладені на 
нього обов’язки (насамперед 
сумлінно фіксував нові публі
кації, що з’являлися в різних 
виданнях). Чимало зробив для 
поповнення краєзнавчого ка
талогу. Крім того, був уклада
чем (чи співукладачем) знач
ної кількості видань. Серед 
них: «Календар знаменних і 
пам’ятних дат по Закарпатсь
кій області на 1964 рік» (1964), 
«Шевченко і Закарпаття» (1964), 
«Олександр Васильович Дух
нович: Пам’ятка читачу» (1965), 
«Іван Франко і Закарпаття: (Ко
роткий бібліографічний покаж
чик)» (1966) тощо. Підкреслю: 
у всіх людей, котрі працю
вали з Володимиром Івано
вичем, збереглися про нього 
тільки найкращі спогади.

31 грудня 1968 року переста
ло битися натруджене серце 
сумлінного вченого й педагога 
вищої школи, високопорядної 
Людини В.Неточаєва. На його 
долю випало дуже багато ви
пробувань, які переслідува
ли від народження й до самої 
смерті. У цій нерівній боротьбі 
він вижив, не зламався, зберіг 
найкращі людські якості. За 
це його пам’ятають, із повагою 
згадують, ставлять у приклад 
сучасному студентству.
Микола ОЛАШИН,
кандидат історичних наук.

Усе життя — суцільні випробування
До 110-річчя від дня народження доцента Володимира Неточаєва

1 5 червня в УжНУ влаштува
ли науковопрактичну кон

ференцію пам’яті Сергія Устича 
«Карпатський єврорегіон: під
сумки та перспективи багато
стороннього транскордонного 
співробітництва в умовах євроін
теграційного поступу України». У 
заході взяли участь науковці, екс
перти, представники регіональ
ної влади. Він відбувся в другий 
день роботи Міжнародного фо
руму міжрегіонального та між
муніципального транскордон
ного співробітництва «Україна у 
Карпатському єврорегіоні».

Організатор заходу — доцент 

кафедри електронних систем 
Олег Лукша — розповів: «У нас 
був дводенний форум. Першо
го дня організували круглі сто
ли в обласній адміністрації. На 
другий день — науковопрак
тичну конференцію в універси
теті. Мою ідею проведення за
ходу підтримали 53 гро мадські 
організації Закарпаття. За
кінчилось же все ухваленням 
Ужгородської декларації2021  
«Єдність у розмаїтті й розвитку 
в Карпатах».
Марія БОНДАРЕНКО, 
студентка 
відділення журналістики.

А льма-матер завжди 
стоїть на сторожі ака-

демічної доброчесності, від-
так керівництво миттєво 
відреагувало на ситуацію, 
що трапилася 2 червня під 
час складання іспиту «КРОК» 
студентами стоматологічно-
го факультету. 

Представники Головного 
управління Національної по-
ліції в Закарпатській облас-
ті та Центру тестування при 
МОЗ виявили підроблені до-
кументи в окремих осіб. 

Ректор Володимир Смо-
ланка заявив: «Вчинок май-

бутніх лікарів-стоматологів 
є обурливим та неприпусти-
мим: порушено всі засади 
академічної доброчесності, 
професійної етики й людсь-
кої моралі. Такі «фахівці» не 
можуть асоціюватися з доб-
рим іменем Ужгородського 
національного університе ту: 
у разі підтвердження слід-
ством ознак злочину в їхніх 
діях університет жорстко 
відреагує та притягне таких 
здобувачів вищої освіти до 
відповідальності, передба-
ченої частиною 6 статті 42 
Закону «Про освіту».

Аби з’ясувати обставини 
інциденту, очільник ініцію-
вав проведення службового 
розслідування та відсторо-
нив від виконання посадо-
вих обов’язків осіб, відпо-
відальних за проведення 
ліцензійного іспиту.

«Недоброчесним студен-
там та викладачам не місце 
в Ужгородському національ-
ному університеті, академіч-
ні традиції та репутація якого 
не підлягають сумніву», — 
наголосив ректор.
Ольга БРАЙЛЯН,
магістр журналістики.

Карпатський єврорегіон 
і Ужгородський національний

На варті доброчесності, 
професійної етики й людської моралі
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У дівчини — свій стиль. 
Глибока філософія, мак

симальна простота й безпреце
дентна самоіронія. Це коли дуже 
коротко охарактеризувати публі
цистичне авторське «я». Якщо ви 
належите до активних читачів 
нашої газети, то цитати, які зараз 
наведу, точно впізнаєте. Примі
ром: «Ми навіть не замислюємо
ся, як часто опиняємося в стані 
«Почекуна», «наш день — суціль
ні чекання. Починаючи елемен
тарними, наприклад, чергами в 
буфеті за чашкою кави, завер
шуючи банальними заторами», 
«…Чому думаю у свій 21 рік про 
життя на старості? Бо щиро хочу 
її дочекатися! Мрію бути цікавою 
компаньйонкою для своїх ону
ків… І в жодному разі не прагну 
стати сварливою тітонькою, яка 
або обмиває всім кісточки, або 
просто весь час жаліється на світ. 
Це я собі пишу завчасне нагаду
вання, якщо раптом візьму до рук 
оте есе у свій 71ий… :)» Пригада
ли? Ці фрагменти є і в книжці. 

Оскільки маю за щастя бути 
колегою Т.Лесюк, то, безпереч
но, випросила собі прерогативу 

бути присутньою під час екс
клюзивної й точно єдиної саме 
такої на все життя миті — роз
паковування стосу першої збір
ки! В очах публіцистки ще при 
розклеюванні скотчу від папе
рової упаковки запалилися два 
вогники щастя, які, здавалося, 
за секунду здатен накрити дощ, 
зітканий зі сліз неприхованої 
дитячої радості. Бо то не просто 
книжка, а книжка з ароматом 
життя й мрії, щойно народженої 
в друкарських верстатах. Пах
не видання титанічною працею, 
довжиною в 4 роки невтомної 
роботи над собою. Авторка зна
йшла себе в жанрі есе. Вони ста
новлять більшу частину збірки. 
«Усе почалося з першого курсу. 
Бажання писати саме у відпо
відному жанрі виникло завдяки 
участі в конкурсі «Есе про все». 
Подруга спонукала долучитися. 
Я посіла третє місце. Відтоді й 
дружу з есе», — пригадує Тетяна. 

«З ароматом життя» — твор
чий проєкт, який став ди
пломною роботою Т.Лесюк. 
Зверстала, до слова, книжку са
мотужки. Відібрала найкращі, на 

свій погляд, публікації, надру
ковані в нашій газеті впродовж 
студентсь кого періоду. Ідеться 
про есе та статті соціальної те
матики. А власне ідею видати 
збірку запропонував головний 
редактор «Погляду», науковий 
керівник бакалаврської роботи 
Володимир Тарасюк. Мовить: 
«Коли Таня почала співпрацю
вати із часописом уже безпосе
редньо в редакції, коли я поба
чив, які вона пише публікації, то 
зрозумів: із цього можна ство
рити окремий творчий проєкт. 
Невдовзі слід було обирати тему 
бакалаврської роботи, тож, влас
не, і запропонував продовжити 
бібліотечку «Погляду», допов
нивши її третім виданням». 

Теми есе, зі слів авторки, сту
кають до її свідомості, мов не
прохані (чи прохані), але гості! 
Щодня вона помічає наче й звич
не, утім, пропускає крізь себе та 
продукує нестандартні думки. 
«Теми виникають спонтанно та 
ситуативно. Одного дня, при
гадую, була в пригніченому на
строї. Його врятував молодший 
брат. Власноруч виготовив кон
верт і підписав: «Я завжди тебе 
любитиму, мов квітку, яка ніко
ли не помирає». Із дитячих вуст 
мені прозвучало дуже мило. 
Саме ця цитата стала й назвою 
одного з розділів книжки», — 
розповідає Тетяна.

Усього у виданні 3 тематичні 
розділи. Авторка пропагує вічні 
цінності: любов, добро, дружбу, 
повагу тощо. У книжці — оригі
нальні ілюстрації, які для Т.Ле
сюк готувала її подруга Богдана 
Гараздій, випускниця Фахового 

коледжу мистецтв ім. А.Ерделі. 
Пояснює: «Есе написані прос
то, водночас наповнені глибо
ким змістом. Таня пише так, що 
це потрібно відчути; про те, що 
близьке кожному. Ілюстрації теж 
виконані в максимально простій 
формі за допомогою лінії. Кожна 
лінія може переходити в пляму, 
створювати динаміку, і таким 
чином ми створюємо той своє
рідний емоційний образ. Власне 
ця простота, відображена в кож
ному розділі, відтворює не лише 
естетику в мистецтві, а й дає 
простір для нашої уяви». 

Т.Лесюк до душі жанр есе, 
бо це змога самодослідження, 
самоіронії, зрештою, пошуку 
балансу передусім для себе. «Є 
проблема, але є й шлях вирішен
ня. Я б просто хотіла нагадувати 
іншим, що не все так погано, але, 

напевно, насамперед написане 
адресується мені».

Символічно відгукується ав
торці й назва збірки — «З аро
матом життя». Скільки ароматів 
кави — стільки й наших відтін
ків сприйняття різних ситуацій.  
Тетяна лише трішки заглядає в 
те незвідане майбутнє; пригод
ницьке минуле воліє віддавати 
в руки гумору та самоіронії; а 
ось свій аромат життя вбачає 
в умінні цінувати кожну мить 
сьогодення. І це аж надто схоже 
до тих, уперше написаних влас
норуч, рядків для «Погляду» на 
звичайнісіньких аркушах зоши
та, що вже тоді підказували: по
переду, через чотири роки, жит
тя потішить абсолютно новим 
ароматом власної книжки…
Мирослава ГАРАЗДІЙ, 
«Погляд».

Рукописні аркуші з «ароматом життя»
…Разом із подругою вона невпевнено відчиняла двері того 
«Погляду», який 20 років жив в університетському «цоколі». 
Ще більш нерішуче простягнула кілька рукописних аркушів 
із першою публікацією для часопису. І це людина, котра 
рухалася життям уже на доволі проторованому поколінням Z 
шляху. Уявляєте? Каліграфічно оформлений текст 
у «диджитал»-період! Із того часу води втекло аж  
до бакалаврату. На одній із гаваней професійний корабель 
пристав у «Погляді», де Тетяна Лесюк досі працює художнім 
редактором та кореспондентом. Нині тримає в руках і серці 
першу збірку добрих есе й статей «З ароматом життя». 

14 червня — Всесвітній день 
донора крові. Кажуть, один до-
нор рятує життя трьом людям.

Д о нашої редакції звер-
нулася Зоя Слобо-

дянюк із газети «Все про 
бухгалтерський облік» і за-
пропонувала читачам «По-
гляду» вірші свого колеги. 

Євген (інакше — Женік; так 
його називали батьки та близь
кі друзі) Юхниця народився 
1965 року в чародійній Жмерин
ці Вінницької області. Навчався 

в технічному виші на еконо
мічному факультеті, драматич
но змінював інститут ще двічі, 
поки нарешті не перейшов до 
Київського інституту народно
го господарства. Поезії взяли в 
полон на Різдво 1994 р. Два роки 
здобував знання в Літературно
му інституті ім. Чехова в Москві 
на вищих літературних курсах. 

Понад 25 літ творчості — по
над 25 літ навчання. Увесь час 

допрацьовує, вирізьблює на
писане. Кожен вірш, за слова
ми автора, — «абсолютно нове 
життя з неповторними пер
сонажами та неочікуваними 
реакціями». Уважає, що «наше 
життя… гідне бути оспіваним 
Поезією». 

Є.Юхниця любить писати 
тематичні твори. Декілька з них 
і пропоную увазі читачів.
Зоя СЛОБОДЯНЮК.

Тематичні твори Євгена Юхниці
               з токсоплазмозами… 
Людоподібні нелюби людей
Ведуть мікробні війни, аж  

     гуде…

І моляться і лікарі, і хворі,
На лаборантів, тести, 
        на прозоре.

4.6.21.

Трійця — велике християнсь-
ке свято. У православ’ї воно на-
лежить до числа дванадцяти 
найголовніших після Великод-
ня. У 2021 році Трійцю відзна-
чали в неділю, 20 червня. 

У троїцьку батьківську суботу 
Обох нема. В щасливих —  

               хоч один.
У батьківську розридану  

   суботу
Їм… хочу пожалітись,   

        як самотньо
Без місячного захисту родини
У темряві із сяйв й   

               померклих снів.
На кладовищі закричати:  

        «Нініні!...»
Лиш виплакав подяки 
             і зізнання,
Схилитися в  прихрестнім  

        прибиранні.
…Думки й слова ховаються  

    у рухи
Зняття присохлого й живого  

       пуху.
6.6.11.

До церкв, зеленіючих 
              з травароматів,
Так горняться, стеляться  

             сестри і браття...
Там — чутні і чемні нам, 
    радо і свято —
Всі прояви Божі, й підуть 
з кожним в хату:

Мій зять у розмові небаненій
Згадав мені випадок з війська
Про донора крові, дніпряного,

Того, хто крові боїться,
Й здавав, бо чекали поранені…

4.6.21.

До Дня донора крові
Скільки їх, фізично справді  

                  рідних, 
Небайдужих і потрібних —
Не вживає сьогодні і вчора!
Не їсть важку їжу, бо — донор!
І кров їх, вся дорогоцінна,
Омріюється полум’яними
Надіями, часом — останніми.
Кров з серця кров’яного 
   янгола
Тече у інше серце — 
  рятуваннями…

4.6.21.

До Дня донора
Нелюби людей в щілини 
                                    й прорізи
З небезпечними хворобами 

           морозами
У донори крові повзуть і  

                протискаються
З туберкульозами і   

       вірусамитрясками,
Сипними тифами   

           і ехінококкозами,
Лейшманіозами, і ще — 

                 Береза і м’ята, сівар, 
          різнотрав’я,
Нам — подихи духів, Святих,  

      нам — їх яви:
Засіяні, прийняті, повні, 
               налиті...
...В руках — колосочки  

               святої молитви,
Із лук, із степів — церкв 
          насправжніх, росистих,
Із пагорбів вільних,   

        кисневих, лісистих,
Куди ми сьогодні йдемо,  

  як й до церкв
Куди ми постелимось,  

              браття і сестри...
...В руках — колосочки святої  

             молитви,
З якою, народжені, втішені  

          крихітки —
У житла несем свіжескошені  

              вдихики.
...Сьогодні у нас урочиста  

               домівка:
І віхтики трав: з неба — чутні  

             листівки!
12.6.11.

28 червня — День 
Конституції України

Міць роду — скіфськими  
          курганами

І основним законом лине:
Хребтом і музикою славною
Нам — Конституція країни!
…Від чинних прав Пилипа  

                Орлика
До сесій історичних Ради
Прошита генами і кодами
Надій, безпеки, стилю, ладу  
Свободи українця, нації.

Високий крок організації,
В День Конституції — овації!

1.6.21. 



С Т У Д Е Н Т С Ь К А  Ф А Й Т А 7« П О Г Л Я Д »  —  3 0 . 0 6 . 2 0 2 1  # 6  ( 2 4 7 )

П рактика часто стає не
забутньою для першо

курсників, які пробують сили в 
професії, закріплюють здобуті 
знання, відкривають щось нове. 
Чудово розпочали літо студенти 
географічного факультету, про
вівши чотири дні в поході.

Досліджували Карпати, під
корюючи найбільшу верши
ну України — Говерлу. Крім 
2061метрової вершини, відвіда
ли й музей екології гір та історії 
природокористування в Рахові. 
У виставкових залах здобувачі 
фаху ознайомилися з історією 
формування, геологією, геомор
фологією Карпатських гір, поба
чили основні типи ландшафтів, 
вивчили флору і фауну. До того 
ж мали змогу відчути самобут
ність традиційного господарю
вання: тваринництва, земле
робства, лісокористування.

Першокурсниця спеціальнос

ті «Середня освіта (Географія)» 
Євгенія Підперигора розповіла: 
«Похід видався просто чудовим! 
Із погодою пощастило, було 
теп ло, тільки вночі трішки хо
лодно. Пейзажі природи, які пе
ред нами відкривалися під час 
підйому на Говерлу, не можли
во передати жодною камерою, 
їхня краса заворожує. Для нас 
це був перший досвід. І хоч по
верталися на базу втомлені, але 
з великим бажанням та впевне
ністю підкорити Карпати через 
рік. Від усієї групи дякую викла
дачам, інструкторам Михай
лові Михайловичу й Василю 
Васильовичу за те, що допо
могли пізнати нове, незвичай
не й незабутнє, підтримували 
під час підйому, максималь
но вичерпно відповідали на 
«мільйони» запитань».
Ольга БРАЙЛЯН,
магістр журналістики.

Гори кличуть на практику

2 червня на семінарітренін
гу «Чорнобиль: проблеми, 

перспективи, технології захисту 
довкілля» (до 35ої річниці пам’я
ті жертв та постраждалих унаслі
док аварії на ЧАЕС і відзначення 
Дня охорони навколишнього 
середовища) студенти УжНУ 
відвідали зону ЧАЕС та Чорно

бильський радіаційноекологіч
ний біосферний заповідник. 

Учасники також ознайоми
лися з особливостями дослі
джень Центральної аналітичної 
лабораторії.
Марія БОНДАРЕНКО, 
студентка 
відділення журналістики.

Студенти УжНУ  побували  в Чорнобилі

К оломия приймала учас
ників чемпіонату Украї

ни з класичного пауерліфтин
гу серед студентів закладів 
вищої освіти. Честь нашого 
університету захищали троє 
дівчат і хлопець. 

Так, Едіта Ковач, студентка 
4 курсу факультету здоров’я 
та фізичного виховання, ста
ла чемпіонкою України у ва
говій категорії до 69 кг та ві
цечемпіонкою в абсолютній 
першості серед спортсменок 
усіх вагових категорій. Крім 
того, у змаганнях жінок, які 
відбувалися одночасно, по
трапила до чільного квартету. 
А ще в присіданні серед до
рослих спортсменок виграла 
срібну медаль. 

Інші представниці названого 
факультету — третьокурсниці 
Наталія Мага (до 63 кг) та Оле
ся Янович (до 69 кг) стали віце
чемпіонками. А Мирослав Луке
ча, четвертокурсник медичного 
факультету, у ваговій категорії 
до 105 кг із сумою 585 кг фінішу
вав бронзовим призером. 

Андрій Федорішко, стар
ший викладач студентської 
секції кафедри фізичного 
виховання, так прокоменту
вав успіхи ужнівців: «Після 
чемпіо нату в мене залишили
ся найпозитивніші враження. 
Своєю чергою, тому, що в Ко

ломиї завжди такі заходи від
буваються на високому рівні. 
Слід іще наголосити: Наталія 
та Олеся вперше взяли участь 
у чемпіонаті України, а Еді
та — у  триборстві, та я задо
волений їхнім виступом. На 
відміну від Мирослава, який 
уже втретє виступив на цих 
змаганнях, Олеся та Наталія 
надзвичайно хвилювалися, 
але повторюся, добре показа

ли себе. Загалом кожен уста
новив власні рекорди».

У командній першості збір
на пауерліфтерів УжНУ посіла 
третє місце серед 22 закладів 
вищої освіти країни. Вітаємо 
наших представників, і хай їм 
надалі переможно підкорюєть
ся штанга.
Сніжана БЕЗКРОВНА, 
студентка 
відділення журналістики.

Із командною «бронзою» 
та з індивідуальними рекордами

Із початком 
літа в розпалі 
студентська 
практика. 
Інженерно-
технічний 
факультет — не 
виняток. Так, 
другокурсник 
Тарас Міщанин 
виконував 
практичне 
завдання  
з інженерної 
геодезії. А саме: 
із колегами 
розмічав 
територію 
та за допомогою 
теоделіта 
збирав дані 
для подальшого опрацювання й створення плану ділянки під 
будівництво.
Марія БОНДАРЕНКО, 
студентка відділення журналістики. 

З апрошуємо до співпра
ці студентів, які бажають 

розвиватися та допомагати жи
телям Закарпаття дізнаватися 
більше про їхні права.

Учасники проєкту здобудуть:
• унікальний досвід співпраці 

із системою БПД;
• можливість покращити рі

вень правових знань;
• шанс розширити ділові 

контакти, покращити навички 
комунікації.

Завдання волонтерів визна
чатимуться з урахуванням їхніх 
побажань, досвіду роботи, осві
ти, ділових якостей тощо. Зок
рема це може бути: залучення 
до діяльності центру з надання 
БВПД у забезпеченні доступу 

людей до БПД; проведення пра
вопросвітницької роботи; ор
ганізація надання без оплатної 
первинної та вторинної право
вої допомоги тощо.

Як стати волонтером БПД
1. Заповнити анкету: https://

cutt.ly/hlq3RxH;
2. Пройти дистанційний курс 

«Основи волонтерської діяль
ності» та отримати електронний 
сертифікат: http:// academy.
legalaid. gov.ua;

3. Пройти співбесіду з пред
ставником центру із надання 
безоплатної вторинної право
вої допомоги (БВПД). 

Якщо співбесіда мине успіш
но, центр з надання БВПД укла
де з волонтером письмовий 

договір та видасть відповідне 
посвідчення.

Докладніше про проєкт «Во
лонтер БПД» можна дізнатися:

• на сайті системи надання 
безоплатної правової допо
моги за покликанням: https://
cutt.ly/vlzStFE;

• або в найближчому цент
рі з надання БВПД. Знайти 
можна на мапі або в переліку 
цент рів.

 Пишіть на пошту: office.
zakarpattya@legalaid.uz.ua; 
телефонуйте: 0312-643-250; 
або завітайте до Регіональ-
ного центру з надання БВПД 
у Закарпатській області за 
адресою: м.Ужгород, вул. За-
горська, 51 (ІІ поверх). 

Шукаємо волонтерів безоплатної правової допомоги!

Пауерліфтери УжНУ тріумфально повернулися з чемпіонату України

2 3 червня відбувся брифінг 
щодо відкриття Центру вак

цинації в Ужгороді з волонтера
ми, серед яких були й студенти 
УжНУ, котрі безпосередню долу
чилися до організації роботи. 

Спікерами заходу виступи
ли другокурсники відділення 
журналістики Артур Логойда, 
Діана Маловічко та Єлизавета 
Адженілок. Остання, зокрема, 
зазначила: «Я працювала во
лонтером у групі опитування 
та анкетування. У ці вихідні 
вдалося вакцинувати 720 лю
дей. Зробити щеплення мо
жуть усі охочі, навіть ті, хто 
не зареєстрований у додатку 
«Дія». Головне — мати із со
бою паспорт та ідентифіка
ційний код».

Д.Маловічко, своєю чергою, 
теж поділилася враженнями: 
«Варто зазначити, що люди хви
лювалися перед вакцинацією. 
Майже всі ставили запитання: 

«Якою саме вакциною?», «Чому 
вона?», «Чому до нашої облас
ті не завозять іншу?» Більшість 
тих, хто прийшов, — молодь. Це 
свідчить, що юнаки та дівчата 
стають свідомішими, розуміють 
важливість щеплень».

А ось Артур Логойда роз
повів про власний досвід от
римання першої дози вакци
ни: «Насправді це оперативна 
процедура. Від реєстрації до 
вакцинації минуло приблиз
но 10 хвилин. Було зовсім не 
боляче. Побічних реакцій я не 
спостерігав, але залишився 
про всяк випадок на 30 хви
лин. Тільки трохи боліла рука 
в місці уколу».

Наприкінці заходу журна
лісти ставили запитання спі
керам щодо мотивів вакцина
ції та волонтерства.
Марія БОНДАРЕНКО, 
студентка 
відділення журналістики.

Вакцинація: студентський досвід

Ф О Т О Ф А К Т
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Кращим матеріалом «Погляду» 
в  #5 (246) редакція визнала публі-
кацію «Тепловізор несамотності, 
або Дещо про міжнародні профілі 
УжНУ» Мирослави Гараздій. 

Найрейтинговіша публікація за 
кількіс тю переглядів у фейсбуку —  
«Зіллюся із серцем народу...» згада-
ної журналістки. Вітаємо авторку!

Д О  У В А Г И  Ч И Т А Ч І В !

Читайте «Погляд» на сайті 
Ужгородського національного уні-
верситету за покликанням: www.
uzhnu.edu.ua/uk/cat/university-
poglyad/issues. А з найважливі-
шими мате ріалами номера озна-
йомлюйтеся на сторінці газети 
в соціальній мережі «Фейсбук»: 
www.facebook.com/uzhnu.poglyad.

А Н Е К Д О Т И

« Нехай це свято завжди 
буде твоїм. Але воно й так 

уже твоє. Бо ти реалізувала себе 
в журналістиці. Ти — журна
лістка! Чудова журналістка, яка 
поповнює ряди не тих, хто сен
сацій шукає, а хто наповнює на
писані рядки й повітря між ними 
молекулами добра... І роби це 
далі»… «Вітаю з Днем журналіс
та. Бажаю творчих злетів, легких 
інтерв’ю та теплих розмов»...

Вищеназваними креативни
ми солодкими словамипоба
жаннями почастували не одного 
медійника 6 червня, адже, як ви 
вже зрозуміли, то — професійне 
свято. Приємно чути подібне, ад
ресоване тобі. Однак доводиться 
ласувати не лише віртуальними 
вітаннямишедеврами під соу
сом «купання в славі». Перед цим 
часто відкушуєш шматок гірку
ватої вафлі прикрощів, яка чер
гується коржами «добра» і «зла». 
Розповім трішки про закулісся 
спілкування з тими, хто прино
сить умовну оливкову гілку (за 
переказами в Біблії про всесвіт
ній потоп), що і є тим сигналом 
інформаційної новинки.

Важко бути журналістом, 
коли не вмієш говорити «ні». 
Знаєте, трапляється: тебе про
сять (або іноді формулювання 
тяжіє й до наказового тону), 
а відмовити не в змозі, бо ж 
«незручно якось». Готуйтесь, 
якщо збираєтеся підкорювати 
медійну гору, що доведеться 
спілкуватися (а іноді безсовісно 
й уникати комунікації) з інтелі
гентними словесними «манія
ками». Ніні, не лякайтесь! Це 
в доброму розумінні. Є ж люди, 
котрі люблять поговорити. І 
вміють тактовно (ну майже : )  
переслідувати більш ніж… рік, 
нагадуючи з періодичністю 
щодватри місяці про свою мі
сію, яку намагається реалізу
вати чужими «вордівськими» 
рядками. Поясню докладніше. 
Тобі до редакції приносять ру
копис, який слід відправити на 
побачення із сучасними техно
логіями, себто просто набрати 
в електронному варіанті текст.  

Для комунікації готові навіть 
опанувати цифрові новинки у 
досить, скажімо, «дорослому» 
віці. Однак лише на шляху, бо 

серед 38 повідомлень одненьке 
випадкового заблукало не з тієї 
історії. Навряд чи там мав опи
нитися гіф із зеленим динозав
риком. Інші ж ілюстрації — із 
фестивалю в скансені. 

Нагадувати про свою, від
повідно вже й мою місію, 
можуть і у свята. Припусти
мо, писати: «Дорога Таню, ві
таю... сподіваю ся, із приїздом 
до Ужгорода мене наберете, є 
чергова тема». 

А знаєте, я навіть захоплюю
ся наполегливістю одного з 
таких дядечків. Бо ж навіть із 
Нового району приїхав до ре
дакції. Значить, йому справді 
важливо те, чим  займається. 
Того разу я перенабирала з 
9 рукописних аркушів тексту 
у «ворд». До речі, нині триває 
друга серія «розбирання» чу
жих роздумів, утілених у хао
тичному порядку на папері. 
13 сторінок — це вам не жарти! 

Пан, чиє ім’я замовчується, 
навіть попрохав мене скопію
вати на комп’ютер декілька ві
део про одну закарпатську пое
тесу, яку хоче популяризувати 
серед студентів. Очевидно, я 
мала демонструвати те відео 
здобувачам медійного фаху. 
Було прохання, чи знову ж — 
пролунало в наказовій фор
мі — «створити папочку на ро
бочому столі». Це, як зрозуміла, 
натяк на довготривалу співпра
цю. У мене зібралася ледь не 
мінібібліотека з  різноманіт
ними роздруківками про цю ж 
діячку. Кого цікавить — пишіть. 
Поділюся!.. Охоче, наполег
ливо, я б сказала, пропонував 
готувати курсові, дип ломні й 
навіть дисертації про закар
патську поетесу. Знову ж: аку
мулюю увагу студентів. Зголо
сіться хтось уже. Прошу  : ).

Визнаю розмову з цим ін
терв’юйованим найдовшою за 
всю мою (ще коротку!) журна
лістську діяльність. Більш ніж три 
години. Нічогенько так. Еге ж?!

Однак зараз про «плюси». 
Було й таке: почастував домаш
німи помідоринкою та грушею. 
Жувала її, доки тривав пошук 
одного з аркушів уже готового 
матеріалу. Його принесла на 
узгодження, а той загубився се
ред «мільйонів» роздруківок та 
брошурок про визначних діячів 
Закарпаття, особистих статей, 
рецептів і ще багато іншого, 
чого й не встигла осягнути.

Важко передбачити, із яко
го інформаційного потоку 
почерпнеш живицю новизни 
сьогодні, або ж із потоків. На
віть коли готуєшся на зустрічі 
бесідувати про ініціативу ство
рення пам’ятної дошки. Плану
вала за 15—20 хвилин устигнути 
зібрати факти, відповідаючи на 
«що?», «де?», «коли?» (як і вчи
ли на відділенні журналістики 
про основи створення класич
ної нерозширеної замітки). А 
почула про вітражні вікна, іс
торію збереження однієї сім’ї, 
тонкощі роботи гінеколога. 
Вийшло якось так: очікувала 
на маленьку замітку, а ледь не 
втрапила в три кореспонденції. 
Бо ж після нашої півторагодин
ної розмови почула: «Потрібно 
нам ще якось зібратися. Хочу, 
щоб про цих людей знали яко
мога більше. Тим паче, скоро 
їхнє професійне свято; варто 
написати про всіх». 

Кожен з етапів підготовки 
матеріалу у світ можуть мати 
свою гумористичну перчин
ку. Скажімо, уже свіжовидру
куваний продукт теж треба 
вміти «подати» суспільству. 
Іноді самі ж герої публікації 
палко вболівають за твоє… 
становлення в журналістиці! 
Якось трапилася й така теле
фонна розмова після виходу 
одного з номерів «Погляду»: 
«Я говорив із редактором, він 
обіцяв 15 газет. Танічко, може 
якось «втихаря» візьміть ще 
10—15 штук. Я б розіслав у біб
ліотеки, відправив до Києва, 

нехай читають. Будемо попу
ляризувати й Ваше ім’я». 

Крім того, журналісти
ка — це коли в тебе є… пер
сональний водій! Щоправда, 
громадського транспорту. Бо 
ж упізнаваність — сила. Тим 
паче, коли щодня, немов із ро
боти, в один і той же час по
вертаєшся ввечері із зустрічей. 
Систематичність призвела до 
того, що серед 115 512 ужго
родців (за останніми даними 
з «Вікіпедії», нас саме стільки, 
щоправда, цифра коливається, 
коли їду додому :), водій за
пам’ятав саме мене. Річ у тім, 
що при кожному привітанні 
«Добрий вечір», заходячи в 
маршрутку, я перепитувала: 
«Ви на «БАМ» точно?» А одно
го вечора людина за кермом 
пішла проти системи. І про
мовила мою репліку. Випере
дила, запитавши, чи цього разу 
не буду уточнювати маршрут 
(мені ж потрібно на «БАМ», а 
не до Доманинців). Та іронічно 
додала: «Ви ж кожного дня зі 
мною катаєтеся».

До слова, про впізнава
ність. Усе ж є люди, які час
туються моєю творчістю. І я 
навіть знайшла свою аудито
рію. У бібліотеці. Якби не на
писання дипломної роботи, 
то й не знала б, що праців
ники книгозбірні знають про 
мене (як про журналістку!), за 
прізвищем. Зізнаюся, це було 
несподіванкою.

P.S. Авторка в жодному разі 
не мала наміру зачепити по-
чуття своїх інтерв’юйованих.

PP.S. Удячна всім, хто ініціює 
написання матеріалів про себе 
та своїх близьких, друзів. Та-
ким співрозмовникам, насправ-
ді, важливий інформаційний 
«поштовх». А ще продукують 
роздуми, які можна втілити в 
черговому есе. Я над цим пра-
цюю вже…
Тетяна ЛЕСЮК,
«Погляд».

Журналістським будням присвячується
Як уживатися з інтелігентною неінтелігентністю інших?!

Ф інішував чемпіонат За
карпаття з баскетболу 

серед чоловічих команд. Хоч 
змагання розпочалися із запіз
ненням через локдауни, це не 
завадило 8 командам з Ужгоро
да, Мукачева, Хуста, Виногра
дова та Сваляви суперничати 
за головну перемогу.

Під час чвертьфіналу чем
піон останніх років — БК «Ужго
род» — вибув із медалевої гонки. 
А за перше місце у фінальному 
матчі зійшлися команди За
карпатської обласної ди
тячоюнацької спортивної 
школи та Ужгородського на
ціонального університету й 
ЗОДЮСШ.

Тривалий час суперники пе
реслідували один одного бук
вально очко в очко. І все ж ко
манда обласної школи виграла 

з рахунком 85:77. Відповідно 
представники УжНУ стали 
срібними призерами. Віцечем
піон області, студент медично
го факультету Євгеній Готько 
так прокоментував успіх свого 
колективу: «Попри поразку ко
манда віддалася на всі сто. Я 
впевнений, що наступні роки 
будуть такими ж успішними. 
Ось тільки потрібно провести 
роботу над помилками, і тоді 
в нас усе вийде. Це — баскет
бол, тому у фіналі може ви
грати тільки одна команда. Та 
друге місце так само є добрим 
результатом». 

Що ж, вітаємо ужнівцівбас
кетболістів і чекаємо нових пе
ремог!
Марія БОНДАРЕНКО, 
студентка 
відділення журналістики.

Баскетбольна команда УжНУ стала 
срібним призером чемпіонату області— Чуєш, може  познайоми

мося.
— Ні.
— А чому?
— Ви в спортивних штанях.
— Ну й що? І тобі купимо.

***
— Іванку, пригости Марічку 

цукеркою.
— Вона таких цукерок не 

хоче.
— А ти запитував?
— Та що, я так не бачу?

В и й ш о в 
3 4  и й 

випуск серії 
«Між Кар
патами і 
Тат рами». У 
збірці — пое
зія відомої 
закарпатсь
кої поетеси 
Х р и с т и н и 
Керити в 
словацькому 

перекладі Валерії Юричко, нау
ковиці, педагогині, кандидат
ки мистецтвознавства. Робота 
«Золотий дощик» (2000 р.) Во
лодимира Микити, народного 
художника України, стала ос
новою оформлення. 

Також використано архівні 
фото Ужгородського пресклубу. 
Нагадаємо, що засновник бренду 
«Між Карпатами і Татрами»  —  
Тетяна Ліхтей, доцентка кафедри 
словацької філології УжНУ.

«Між Карпатами і Татрами»


